
 
 

2023. december 14. csütörtök – Mt 11,11-15 

„Bizony, mondom nektek: asszonyok szülöttei között nem támadt nagyobb Keresztelő 
Jánosnál. De aki a legkisebb a mennyek országában, az nagyobb őnála.” 

 

Mit jelenthet ez a két mondat? Hosszan lehetne csak fölfejteni a rárakódott rétegek alól (az 
evangélisták teológiai fikciói alól kibányászva; pl. hogy harmonizálni próbálták Jánost és 
Jézust, holott istenképük hamar elkezdett markánsan különállni egymásétól; szerencsére 
ebben a szövegrészletben azért érezhető a különbség, amelynek gondolatban nyomába 
eredhetünk). 

Hogy mi is a leglényegesebb eltérés kettejük között? Keresztelő János benne maradt az 
Ószövetség világában a maga bírói Isten-képével, Jézus pedig túllépett az igazságos Isten 
képén a „több, mint igazságos” irányába. 

Csakhogy itt van nekünk a hétköznapi realitás; hogy önkéntelen emberi gesztus, természe-
tes reakció az, hogy ítéletek mentén rendezzük emberi világunkat. Folyton az igazságosságra 
törekszünk. Ha valaki jól bánik velem, arra többnyire jóval válaszolok, ha más rosszat tesz 
nekem, attól védem magam, hogy biztosítsam életemet, vagy visszaadom (lehetőleg ará-
nyosan). Jézus azt mondja, hogy aki a rosszra rosszal válaszol és a jóra jóval, az még az 
Ószövetség világában él. Mi a többi lehetőség? 

A legnagyobb sötétséget az hozza, amikor a jóra rosszal válaszolunk. Ez sem idegen az 
emberi természettől (egy jobbító törekvésre közömbösen reagálni, vagy a válaszadás elma-
radásával). Ezek a kapcsolatok azonban tönkre is szoktak menni. Amikor a rosszra jóval vála-
szolunk, a jó elkezd megerősödni. Az élet akkor megy tovább, amikor a rosszra jóval válaszo-
lunk. Ebben az esetben mégis egy félelem, egy félreértés jelenik meg: kizsákmányolnak, 
eltipornak, hülyének néznek. Pedig nem erről van szó. Amikor a rosszra valami jóval válaszo-
lok, az a jó lehet nekem is jó. 

Látjuk-e annak a jelentőségét, hogy lehet, hogy egy kicsi jónak nagyon nagy a szerepe? Lehet, 
hogy egy kicsi lépésnek nagyon nagy a következménye! 

A Karácsony szimbolikus üzenete nem az, hogy világos van, hanem hogy sötét volt, és világos 
lett. Kérlek segíts, Mennyei Atyám, hogy el merjem kezdeni realitásnak látni az evangélium-
nak ezt a végtelenül egyszerű logikáját, hogy a rosszra jóval válaszoljak! Hogy ne ijedjek meg 
annak tényétől, hogy van sötétség, és az nem fordul magától világosra. Mert van az a jó, 
amit nem átélek, kimerítek, tapasztalok a világból, hanem én teszek bele. 

 

Kollár Emi, Érd 

 

 

 

 

 
  


